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Preface

This document explores the relationship between the INFJ personality type and the nature of foresight practices undertaken by individuals of this type. The purpose is not to

list achievements or recount specific works, but to explain how the components of the personality itself — perception methods, ethical values, and communication skills —

enable early prediction and the creation of understandable scenarios. The focus is on the cognitive, emotional, and behavioral mechanisms that make this type effective in

foresight, rather than on individual examples.

1

The Internal Structure of the INFJ Personality

The INFJ personality is built around interconnected cognitive and emotional functions: dominant Introverted Intuition (Ni), which enables the person to detect

indirect connections among scattered phenomena and synthesize them into a unified mental model. For INFJs, intuition is not just a passing “feeling,” but a

cumulative mechanism: gathering small indicators, processing them internally, and producing a coherent expectation or scenario. Complementing this is

Extraverted Feeling (Fe), which makes INFJs attuned to human motivations and social dynamics, adding a humane and deliberate quality to their insights.

Supporting elements include secondary analytical thinking and less prominent sensitivity to sensory details, resulting in a blend of visionary depth and moral

awareness as defining traits of this personality.

2

The Role in Foresight Practices

When these traits are applied in foresight, the INFJ becomes a source of early insights and multilayered contextual analysis. Their role extends beyond gathering

data: identifying early indicators and linking them to potential event chains, constructing alternative future scenarios, and delivering concise messages that

clarify essential insights for non-specialist audiences. Their sensitivity to human dynamics also allows them to anticipate how people might respond to

technological or tactical shifts — for example, how an adversary may adapt behavior or how morale could affect the sustainability of a defensive system. In

short, INFJs act as internal systems that translate scattered signals into coherent strategic narratives that can support discussion and decision-making.



3

INFJ and the Natural Inclination toward Defense and Strategy

The cognitive and behavioral traits of INFJs naturally align with the demands of defense and strategy: holistic thinking, capacity to grapple with ethical dilemmas,

and the ability to foresee long-term consequences of tactical choices. This inclination draws them to analyzing the interplay between technology, tactics, and

policy: understanding how a capability shifts balances of power, or how combining material tools with logistical or psychological measures alters outcomes.

Additionally, INFJs are driven by systematic questioning — “why” and “what if” — which resonates with the critical inquiry required in policy and strategy

design.

4

Individual Talent vs. Institutional Methodology

INFJs possess a natural ability to generate valuable insights with limited resources: turning ideas over, connecting them, and distilling them into meaningful

conclusions. This does not imply infallibility — rather, their insights are starting points within research or decision-making systems. Institutions provide

systematic validation, and combining INFJ outputs with these mechanisms produces a fruitful synergy: individual foresight sharpened by institutional rigor. Thus,

INFJ talent complements — but does not replace — formal methodologies, revealing new horizons while institutions refine them into actionable measures.
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The Public Sphere (Defense / Innovation / Foresight)

In domains where technology intersects with public policy and security, INFJs bring clear value: detecting signals of change (emerging technologies, novel tactics,

fading assumptions) and framing them into cautionary or anticipatory narratives. In innovation, they map possibilities and prioritize research; in defense, they

contribute to early-warning scenarios and threat assessments that incorporate human, logistical, and operational dimensions. Their ability to deliver concise

syntheses makes their results accessible to decision-makers, while deeper analysis supports technical teams and operational experts.

6

INFJ as a Bridge between Human Vision and Technical Dimension

One of the INFJ’s most important roles is translating technical foresight into balanced strategic advice that accounts for the human dimension. Defense systems

adopting new technologies — such as jamming or drone capabilities — face challenges beyond the technical: civilian impacts, ethical implications, and

diplomatic reactions. INFJs can integrate these factors into a single vision, warning against solutions that may appear effective but cause unintended harm or

undermine legitimacy. This integration makes their recommendations more acceptable and sustainable in the medium and long term.

7

The INFJ Strength in Long-Term Thinking

Sequential, long-horizon thinking is a hallmark of INFJs: they go beyond momentary predictions to construct timelines showing how events may unfold over

years. Their approach resembles backcasting — starting from a potential outcome and reasoning backward to identify required steps — while embedding early-

warning indicators to monitor. This method provides not just a future vision but also policy and technology options to either reinforce or counter it, enhancing

the value of their recommendations as tools for strategic planning.
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A Tendency toward Ethical Responsibility

What distinguishes INFJs in defense and innovation is their strong ethical compass: weighing decisions not only by efficiency but also by human impact and

legitimacy. This often leads them to resist short-term tactical gains that come with heavy political or humanitarian costs. Such integrity builds credibility in

advisory roles, as decision-makers recognize that INFJ analysis pursues more than technical success — it balances security with conscience and legitimacy. This

is especially vital in contexts involving civilian impact or national security considerations.

Conclusion

Concise Conclusion

The INFJ contribution to strategic foresight is neither superficial nor incidental; it arises from a distinct psychological and cognitive structure combining

integrative intuition, moral awareness, and the ability to convert complexity into strategic narratives. In defense and innovation fields, these personal strengths

become practical assets when integrated with institutional validation and technical expertise. Thus, the INFJ foresight pathway represents an effective

intellectual tool for decision-making, particularly in situations requiring long-range vision and humane balance of technologies and policies.
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م مكونات الشخصية INFJ في العمل الاستشرافي سهِ تمهيد: تفسير كيف تُ
وثيقة استشرافية — عرض مفهومي



تمهيد

ها أصحاب هذا النمط. الهدف ليس تعداد إنجازات أو سرد أعمال بعينها، بل تستعرض هذه الوثيقة العلاقة بين نمط الشخصية المعروف بـ INFJ وطبيعة الأعمال الاستشرافية التي يتولّا

دة وقيم أخلاقية ومهارات تواصل — في إنتاج قدرة مبكرة على التنبؤ وصياغة سيناريوهات قابلة للفهم م بها مكونات الشخصية نفسها — من طرق إدراك محدّ سهِ توضيح الكيفية التي تُ

الًا في ميدان الاستشراف، لا على أمثلة فردية محددة. والنقاش. التركيز هنا على تفسير آليات العمل العقلي والوجداني والسلوكي التي تجعل من حامل هذا النمط عاملًا فعّ

1

INFJ البنية الداخلية للشخصية

ن الحامل من التقاط خيوط بنى حول مجموعة من العمليات الذهنية والوجدانية المتشابكة: سيادة الحدس الانطوائي )Introverted Intuition أو Ni( الذي يمكّ شخصية INFJ تُ
د. الحدس عند INFJ لا يقتصر على "شعور" عابر، بل يعمل كآلية تركيبية تراكمية: يجمع مؤشرات صغيرة، ارتباطية غير مباشرة بين ظواهر متفرقة وتحويلها إلى نموذج ذهني موحّ

ا ا — فهي تجعل INFJ حساسً ا داعمً د عنهُ توقع أو سيناريو ممكن. إلى جانب ذلك، تلعب وظيفة الشعور الخارجي )Extraverted Feeling أو Fe( دورً ا، ثم يتولّ يعالجها داخليً
ا. كما يشتمل البناء على عناصر عقلية تحليلية داخلية )تفكيرٍ ثانوي( وحساسية ا مدروسً ا إنسانيً لملامح الدوافع الإنسانية والسياقات الاجتماعية، ما يضفي على استنتاجاته طابعً

ا، ما يجعل المزيج بين العمق الرؤيوي والحس الأخلاقي صفات أساسية في هذه الشخصية. تجاه التفاصيل الحسية أقل بروزً

2

الدور في الأعمال الاستشرافية

ف هذه السمات داخل ممارسات الاستشراف، يتحول INFJ إلى مصدر لإنتاج رؤى مبكرة وتحليل سياقي متعدد الطبقات. دورهم لا يقتصر على جمع بيانات بل يتضمن: وظَّ حين تُ
وجزة توضح الاستنتاجات استشراف مؤشرات مبكرة )early indicators( وربطها بسلاسل حدثية محتملة، بناء سيناريوهات مستقبلية متعددة الاحتمالات، وصياغة رسائل مُ

ات تقنية أو تكتيكية — مثلاً كيف قد تتغير سلوكيات تيح له توقع ردود الفعل البشرية على تغيّر الأساسية للجهات غير المتخصصة. كما أن حساسية INFJ للعوالم الإنسانية تُ
العدو أو كيف ستؤثر حالة معنوية معينة على استدامة منظومة دفاعية. باختصار: INFJ يعمل كمنهجٍ داخلي يترجم الفوضى الأولية لإشارات متباينة إلى سردٍ استراتيجي واضح

ستخدم في النقاش وصنع القرار. يمكن أن يُ



3

INFJ والميل الطبيعي للعلوم الدفاعية والاستراتيجية

الخصائص السلوكية والفكرية للـ INFJ تتلاقى طبيعياً مع متطلبات المجالات الدفاعية والاستراتيجية: التفكير الشمولي، القابلية لتحمل ثقل السيناريوهات الأخلاقية، والقدرة
ل اهتمامهم إلى فهم العلاقات بين التقنية والتكتيك والسياسة: فهم كيف تؤثر قدرة تقنية معينة على حوّ على تصور عواقب طويلة المدى للخيارات التكتيكية. هذا الميل يُ

ر مزج أدوات مادية مع إجراءات لوجستية أو نفسية. علاوة على ذلك، يميل INFJ إلى تساؤلٍ منهجي حول "لماذا" و"ماذا لو" — وهو ما ينسجم مع توازن القوى، أو كيف تقرّ
ب التفكير الناقد حول المتغيرات المتداخلة. جهود تصميم السياسات والاستراتيجيات التي تتطلّ

4

الموهبة الفردية مقابل المنهجية المؤسسية

يمتلك INFJ قدرة فطرية على اشتقاق رؤى ذات قيمة عالية بموارد فردية محدودة: يقلب الأفكار في ذهنه، يربطها، ويخرج بخلاصة تكون ذات ثقل تحليلي. هذا لا يعني أن

مة داخل نظام مؤسسة بحثية أو عملية صنع قرار. وبما أن المنظمات تملك آليات تحقق وتدقيق منهجية، ا — بل هي نقاط انطلاق قيّ مخرجاته بديهة كاملة أو لا تحتاج تحققً
INFJ عد موهبة م من جهة، والتحقق المؤسسي الممنهج من جهة أخرى. لذا، تُ : الحسّ الفردي المتقدّ ا مثمراً فإن دمج منتج INFJ داخل هذه الآليات يمنح المؤسسة مزيجً

لها إلى إجراءات قابلة للتطبيق. ا جديدة والثانية تحوّ لة لا بديلة للمنهجيات الرسمية؛ فالأولى تكشف آفاقً كمّ مُ

5

)foresight / المجال العام )الدفاع / الابتكار

ل )تغيرات متسلسلة في التكنولوجيا، ظهور تكتيكات ا: يلتقط إشارات التحوّ ا واضحً م INFJ نفعً في حقول تتقاطع فيها التقانة مع السياسات العامة والاعتبارات الأمنية، يقدّ
جديدة، تلاشي افتراضات قديمة( ويضعها في سرد تحذيري أو استباقي. في الابتكار، يساعد على رسم خرائط للاحتمالات وبلورة أولويات البحث؛ في الدفاع، يساهم في وضع

بل صانع م في جعل النتائج قابلة للاستهلاك من قِ سهِ سيناريوهات إنذار مبكر وتقييمات تهديد تراعي البعد الإنساني واللوجستي والعملي. قدرته على صياغة خلاصة موجزة تُ
ق التحليل يدعم فريق التنفيذ والخبرة الفنية. القرار، بينما تعمّ
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INFJ كجسر بين الرؤية الإنسانية والبعد التقني

عد الإنساني. فعندما يتعامل النظام الدفاعي مع تكنولوجيا جديدة—مثل أحد أهم أدوار الـ INFJ هو تحويل التنبؤ التقني إلى نصائح استراتيجية متوازنة تأخذ بعين الاعتبار البُ
نظم تشويش أو تقنيات مسيرة—لا تكون المشكلة تقنية فحسب؛ بل تشمل تبعات على المدنيين، أخلاقيات الاستخدام، والاستجابات الدبلوماسية. INFJ قادر على إدماج هذه

ض الشرعية السياسية. هذا التكامل يجعل توصياته أكثر قابلية للقبول قوّ ا غير مقصودة أو تُ سبب أضرارً ا لكنها تُ الة تقنيً راً من حلول تبدو فعّ حذِّ المتغيرات ضمن تصور واحد، مُ
والتنفيذ على المدى المتوسط والطويل.
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قوة INFJ في التفكير طويل الأمد

التفكير المتسلسل والزمني الطويل أحد مميزات هذا النمط: INFJ لا يكتفي بتنبؤ لحظي، بل يعمل على بناء سرد زمني متسلسل يبيّن كيف يمكن أن تتطور الأحداث على مدى

ع. هذا النهج ا من نتيجة محتملة والعمل للخلف لتحديد الخطوات المطلوبة(، ويضع مؤشرات إنذار مبكر تسهل التتبّ سنوات. يستخدم طرقاً عقلية تشبه الـ backcasting )بدءً
م أو تردع ذلك المستقبل، مما يرفع من جدوى توصياته كأدوات تخطيط يسمح له ليس فقط برسم صورة مستقبلية بل بتبيان الخيارات السياسية والتقنية التي قد تقادِ

استراتيجي.
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النزعة نحو المسؤولية الأخلاقية

ظه على ا للتأثير الإنساني والشرعية. هذا ينعكس في تحفّ ا للفاعلية بل وفقً عد الأخلاقي القوي: يزن القرارات ليس فقط وفقً ما يميّز INFJ في ميدان الدفاع والابتكار هو البُ
ا قصير الأمد لكنها تحمل تبعات إنسانية أو سياسية خطيرة. هذه النزعة تمنحه مصداقية في أدوار الاستشارة، لأن صانعي القرار يثقون في أن ا تكتيكيً تبنّي حلول قد توفر نصرً

تحليله لا يسعى فقط لتحقيق مقياس نجاح فني، بل يراعي التوازن بين الأمن والضمير والشرعية، وهو أمر حاسم في سياقات حساسة مثل استخدام تقنيات تؤثر على المدنيين
أو الأمن القومي.



خاتمة

خاتمة موجزة

إن مساهمة شخصية INFJ في الاستشراف الاستراتيجي ليست سطحية أو عرضية؛ بل هي نتاج بنية نفسية ومعرفية واضحة تجمع بين الحدس التركيبي، الحس الأخلاقي،
ج مع أدوات التحقق دمَ والقدرة على ترجمة التعقيد إلى سردٍ استراتيجي قابل للاستخدام. داخل ميادين الدفاع والابتكار، تتحول هذه المزايا الفردية إلى قيمة عملية عندما تُ

ب رؤية بعيدة المدى وموازنة إنسانية الة لصناعة القرار، خاصة في حالات تتطلّ المؤسسية وخبرات التنفيذ. لذا فإن المسار الاستشرافي لشخصية INFJ يمثل أداة فكرية فعّ
للتقنيات والسياسات.


